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ادامه از صفحه 9
طاهر علیرمضانی : فکر نمی کنم از نظر موسیقی، قبل 
یا بعد از انقلاب تفاوت زیادی با هم داش��ته باشند، چون 
وقتی به موسیقی قبل از انقلاب هم نگاه می کنیم )البته 
با توجه به امکان��ات آن زمان( تعداد انگشت ش��ماری از 
فعالان این حوزه، به موسیقی به عنوان یک هنر اجتماعی 
و جدی نگاه می کردند. ولی در کل باید به این مسأله واقف 
بود که هنرمند هم مثل س��ایر اقش��ار اجتماع نیازهای 
م��ادی دارد و باید زندگی کند، زنده باش��د، س��رپناهی 
داشته باشد و شاید هم بعضی وقت ها تفریح کند؟! وقتی 
کار هنری انجام می دهد و هنر ج��دی را دنبال می کند، 
در این زمانه نیازهای مادی و اولیه اش تأمین نمی ش��ود. 
پس مجبور می شود دست از علاقه اصلی خودش بکشد 
و رو به هنرهای بازاری و عامه پسند بیاورد تا شاید کمی 
از نیازهای اولی��ه زندگی خود را تأمین کند. من خیلی از 
دوس��تان و هنرمندان را می شناسم که به این درد مبتلا 
هستند و ما هم تابه حال به خاطر این مسأله تا پای نابودی 

پیش رفته ایم و نمی دانیم تا کی می توانیم ادامه دهیم.
درد محیط زیس�ت از نظر ش�ما چیس�ت؟ چرا 
موسیقي را به عنوان ابزار ارایه نظرات و نقدهایتان 
به ح�وزه محیط زیس�ت انتخاب كرده ای�د؟ آخر 
مدت هاست این هنر در ایران ما تا حدود زیادي به 

هنر- كالا تبدیل شده است... 
آرش اسلامی: هرکسی موظف است در حد خود و با 
مهارت و هنری که دارد، اعتراضش را بیان کند و واکنش 
نشان دهد. نویسنده با نوشتن یک مقاله، عکاس با ثبت 
تصویر و... مهارت خورشید سیاه هم در شعر و موسیقی 
تجلي مي یابد. من به نوبه خودم سعی می کنم با آهنگ ها و 
همین طور با صدای گیتار، فریادی را که لازم است و البته 
از دس��تم برمي آید، بزنم. از طرف مقابل تفاوت برجسته 
موسیقی با سایر هنرها اتفاقا همین نکته است که می تواند 
وارد دل جامعه شود و پیام خود را به گوش تک تک آدم ها 
از هر سطح و طبقه اجتماعي که هستند، برساند. بنابراین 
مي شود ادعا کرد موسیقی از این جهت پرقدرت ترین ابزار 
است. هرکس��ی کتاب و مقاله نمی خواند، هرکسی برای 
دیدن نقاش��ی و عکس به گالری سر نمی زند. ولی قطعا 
هرکسی به نوبه خودش موس��یقی گوش می دهد و این 

دقیقا همان ابزاري است که ما انتخابش کرده ایم. 
طاهر علیرمضانی: درد محیط زیست، نبود آگاهی 
و فرهنگ مناس��ب در اقش��ار مختلف مردم است. درد 
محیط زیس��ت، نبود اطمین��ان، سوءاس��تفاده و وجود 
س��ودجویی در بین بخش زیادي از مردم و  افرادی است  
که خود را درقالب سمن ها و حامیان محیط زیست معرفی 

می کنند. درد محیط زیست ما دروغ و خشکسالی است.
جهانگیر رها: درد محیط زیست، اساسا ریشه فرهنگی 
و روحی- روانی دارد که بازتاب های سیاسی و اجتماعی 
به خود می گیرد. انسانی که حاضر است هوا را از خودش 
بگیرد اما س��رمایه اش را نه! و همه چی��ز را با خود به گور 
می برد! چطور و با چه منطق و ض��رب و زوری می توانی 
آن را درست کنی؟ از نظر من، باید برخورد ها ریشه ای و 
فرهنگی باشد. ادبیات باید سبز شود. موسیقی باید فریاد 
زمین باشد. هنری که به مس��أله محیط زیست نپردازد 
به روز نیست. شعر و ترانه ای که در آن جیغ درخت شنیده 

نشود، شعر زمانه ما نیست. 
به نكته  خوبی اشاره كردید. به نظر مي رسد ریشه  
سنت ادبي در كشوري چون ایران محیط زیست را 
به خوبي نش�انه گرفته بود و درمورد این مقوله هر 

نهیبي كه از دست بر مي آمد را به مخاطب مي زد...
جهانگیر: دقیقا! در گذشته های دور در ترانه عامیانه 
گوشزد می شود که:  ای بچه آهو را نکش! به این دلیل که 
چشم او به چش��م یار می ماند؛ چنگ عقاب به چنگ یار 
می ماند و خلاصه به هزار و یک بهانه کشتار حیوانات را منع 
می کند. یا وحشی بافقی می گوید: ما درخت افکن نه ایم، 
آنها گروه دیگرند/ باوجود صد تبر، یک شاخ بی بر نشکنیم. 
ولی در دوره جدید، س��هراب سپهری را سرزنش کردند 
که چرا در ش��عرش به آب و درخت و طبیعت می پردازد 
اما درگیر موضوع سیاس��ی روز نمی ش��ود و چه غافلند 
آنها که نمی دانند در جهان پرالته��اب امروز، تلاش های 
زیست محیطی، یکی از روش��نفکرانه ترین اشکال نبرد 
سیاسی انسان معاصر است، مبارزات زیست محیطی: هم  

تاکتیک، هم استراتژی. 
بگذارید س�راغ جریان و جریان س�ازي برویم. 
»بیت« در ادبیات آمریكا و پ�س از آن »بیتلز« در 
موسیقی آنها از آن دس�ت جریان هایی بود كه به 
دنبال چیزی بیش از سرگرمی و موسیقی و كتاب 
بود. چی�زی كه پش�ت آن مفاهیم می توانس�ت 
انتقال پیدا كند و به حق هم انتقال پیدا كرد. شما 
می خواهیم چنین كاری انجام دهید؟ آیا امكاناتش 

را دارید كه مخاطب را جلب كنید؟ 
آرش اس�لامی: به نظر من فارغ از س��بک و ژانر، دو 
نوع موس��یقی وجود دارد، موس��یقی س��رگرم کننده و 
موسیقی جدی- هدفمند. موسیقی سرگرمی همان نوع 
از موسیقی اس��ت که به غیر از »سرگرم کردن«، محتوا و 
کاربرد دیگري ندارد و بیش��تر ب��رای درآمدزایی تولید 
می شود. متاس��فانه بخش بزرگی از موس��یقی کشور را 
نیز همین نوع موسیقي تشکیل مي دهد. از سوي دیگر، 
موسیقی جدی اما س��عی دارد انتقال دهنده یک مفهوم 
باشد. از نظر من موسیقی گروه »خورشید سیاه« از این 
دسته موسیقي ها محسوب می شود. خورشید سیاه سعی 
دارد با مضامیني که مورد توجهش قرار گرفته تلنگری به 
جامعه بزند و مردم یا دست کم شنودنگانش را نسبت به 

این موضوعات حساس کند. 
طاهرعلیرمضانی: ما چندین سال است داریم این کار 
را انجام می دهیم. البته به هیچ گروهی نگاه نمی کنیم و 
همان طور که قبلا گفتم وظیفه خود می دانیم که تا جایی 
که می توانیم، مشکلات را بیان کنیم. البته خیلی وقت ها 
هم هست که قصد داریم مسائل دیگري را هم بیان کنیم 
اما به خاطر ادامه و بقای گروه مجبوریم از آنها چشم پوشی 
کنیم. در چنین شرایطي باید به حداقل ها راضي باشیم. ما 

تا جایی که توان داریم تلاش خودمان را می کنیم 
با این وجود باید بپذیریم اگر بتوان موسیقي در 
دوران معاص�ر را یك كالاي فرهنگي به حس�اب 
آورد، كالایي شانس دیده شدن بیشتري دارد كه 

درموردش تبلیغات بیشتري انجام شده باشد...
طاهرعلیرمضانی: خوب ما از نظر مالی بسیار ضعیف 
هستیم و نمی توانیم آنچنان که باید و شاید کار را ارایه و 
ادامه دهیم. اما تلاش��مان را تا آخرین حد ممکن انجام 

خواهیم داد.
جهانگیر ره�ا: در چنین ش��رایطي ام��کان جذب 
مخاطب بسیار سخت اس��ت. اگر ش��رایط اجتماعی و 
تاریخی ایران ما را به درستی با فضایي که جنبش بیت در 
آن اتفاق افتاد مقایسه کنید، آن وقت خواهید دانست که 
ما بیش از آنها کار می کنیم. اگ��ر خروجی و اثرگذاری ما 
کمتر است به دلایل دیگري است. شغل ما موسیقی است، 
اما هنوز میان حلال و حرام دست وپا می زنیم. هستیم و 
نیستیم، ما خورشیدیم و تاریکیم. رسانه ملی فقط برای 
بعضی ها ملی است. باید بدون این که از شغلمان درآمدی 
داشته باش��یم کار کنیم. یعنی دیوانگی محض! آری به 
روایت برخی، ما یک مش��ت دیوانه روانی هستیم )از این 

نظر واقعا درست گفته اند(.
با همه ای�ن توضیحات امروز مخاط�ب برایتان 
مهم تر اس�ت یا حرفتان؟ به هرحال ب�دون وجود 

مخاطب هیچ حرفی منتقل نمی شود؟
جهانگیر: هر دو به یک اندازه مهم اس��ت. ما حرفمان 
را به مخاطب مي زنیم. اگر مخاطب نباشد می رویم یک 
گوشه ای برای خودمان ساز می زنیم و باغچه خودمان را 

بیل می زنیم. 
طاهرعلیرمضانی: بله، کاملا درس��ت اس��ت، بدون 
وجود مخاطب هیچ حرفی منتقل نمی ش��ود، به همین 
خاطر هم هست که سعی می کنیم مخاطب سازی کنیم. 
مخاطب برای ما بسیار مهم اس��ت و اگر مخاطب خوبی 
داشته باشیم می توانیم امیدوار باشیم که هم آهنگ های 
ما تأثیر بیشتری داشته باشند و هم کنسرت ها و آلبوم ما با 
فروش بیشتری مواجه شوند، تا شاید کمی از هزینه های 
سرس��ام آور تولید موسیقی جبران ش��ود. اما با تمام این 
صحبت ها امروز بازهم برایمان حرفمان مهم تر است. ما به 
مخاطبی احتیاج داریم که حرفمان را بفهمد و با آن ارتباط 

برقرار کند.
سوژه هایتان را چطور انتخاب می كنید و منابع 

اطلاعاتي شما چه كتاب ها یا كسانی هستند؟
جهانگیر رها: لازم نیست چیزی از جایی اخذ کنیم، 
ما در س��وژه ها غلت می زنیم. نفس می کشیم و کابوس 
می بینیم. اما آنچه را که دور از دسترس ما است یا نگاهمان 
از آن غافل می ماند، بیش��تر از طریق مطبوعات و فعالان 
محیط زیست دریافت می کنیم. ازجمله همین روزنامه 
شهروند خودتان که گزارش های دقیق و تکان دهنده ای 
دارد و ابزاري است براي طرح موضوع. به خصوص ویژه نامه 
طرح نو و بخ��ش جامعه و نیز یادداش��ت های مصطفی 
عابدی و... همگی خس��ته نباش��ید. در این جا لازم است 
یادي کنم از سربازان س��بز ایران زمین: محمد درویش، 
زهرا کشوری، مژگان جمشیدی، حمیدرضا میرزاده و... 

که خستگی ناپذیر دردها را گزارش می کنند.

 طاهرعلیرمضانی: هر کدام مان مسأله یا مشکلی را 
احساس می کند با بقیه اعضا در میان می گذارد و از طریق 
روزنامه ه��ا و خبرگزاری ها و اطلاعاتی ک��ه در اینترنت 
یافت می شود، تلاش می کنیم درباره آن مسأله اطلاعات 
جمع آوری کنیم و چنانچه بازهم ب��ه اطلاعات دقیق تر 
احتیاج داشته باش��یم یا با تماس از دوستان خبرنگار آن 
حوزه اطلاعات م��ورد نیازمان را تهیه می کنیم یا با تهیه 
کتاب های مورد تأیید اطلاعاتم��ان را تکمیل می کنیم 

و درنهایت تمام این اطلاع��ات و متون را به جهانگیر رها 
می دهیم تا مطالعه کند و از آن ترانه ای بیافریند.

از نظر ش�ما برای اجتماعی كردن و دخیل كردن 
جامعه ایرانی در مسأله محیط زیست چه كاری باید 
انجام دهیم؟ اساس�ا كاری از دست امثال ما و شما 

برمی آید؟
آرش اس�لامی: جدا از نتیج��ه و موفق ب��ودن کار، 

هرکسی باید هر تلاشی از دستش بر مي آید، انجام بدهد.
به قول Nick Cave، ش��اعر و آهنگساز استرالیایی، 
»زندگی انسان محدود اس��ت. نمی توان بیکار نشست. 
عملی کردن یک ایده، حتی اگر اش��تباه باش��د، بهتر از 
بی تفاوت بودن اس��ت. چراکه ارزش واقع��ی ایده بدون 
عملی کردن آن مشخص نخواهد شد.« ما هم باید تلاش 
خودمان را انجام دهیم حتی اگر همه چیز برای شکستمان 

دست به دست هم داده باشد.

طاهرعلیرمضانی: واقعا نمی شود گفت که چه کاری 
باید انج��ام داد، بعضی وقت ها که به م��ردم نگاه می کنم 
و می بینم که با چه مش��کلاتی درگیر هستند، با خودم 
فکر می کنم که چطور به کسی که آن قدر گرفتاری دارد 
می شود گفت مواظب محیط زیست باش، چطور می شود 

خواست که مثلا شیر آب را کمتر باز بگذارد، به کسی که 
خودش درحال انقراض اس��ت و... ) ادامه ن��دم بهتره( ... 

به هرحال ما تلاشمان را می کنیم تا تاثیرگذار باشیم.
جهانگیر: بای��د دیگ��ران را در دانایی خود ش��ریک 
کنیم و به دانایی دیگران عشق بورزیم. این مهم به عهده 
هرکسی است که کوچکترین رسانه یا تریبونی در اختیار 
دارد. هرکسی که موقعیتی برای گفتن دارد باید دردها و 
درمان ها را بگوید. همه ما سوار یک کشتی هستیم. این 

کشتی یا همه ما را می رساند یا همه با هم غرق می شویم. 
باید مانع تخریب آن ش��ویم. برتری های نژادی و قومی، 
امتیازهای ویژه طبقاتی و رقص و پایکوبی روی عرش��ه 
یک کشتی که روبه زوال می رود، چه ارزشی دارد؟ بله ما 

می توانیم و باید کاری کنیم. 
اگر به نظام حقوق و تكلیف در دوران مدرن نگاه 
كنیم، به نظر می رسد امروز بسیاری از افراد با غرق 
شدن در بین حقوقی كه دارند اصلا به تكالیفی كه 
بر دوش شان است نمی اندیشند. موزیك اجتماعی 
به عنوان یك حركت چه كاری از دستش بر می آید 

تا به ما تكالیفمان را یادآوری كند؟
جهانگی�ر رها: موس��یقی حرک��ت دارد و دعوت به 
حرکت می کند. موسیقی کار و کشت وتلاش، موسیقی 
نیایش، موس��یقی پایکوبی، موس��یقی حماسی و حالا 
موسیقی اجتماعی، سیاسی، زیست محیطی. به ویژه اگر 

ادبیات س��بز به کمک این نوع موسیقی بیاید، می تواند 
کنشگران را به حرکت قاطعانه تری تشویق کند. 

اگر قایل به وجود یكسری جریان ها و افراد برای 
حفاظت از محیط زیس�ت باش�یم، چ�ه گروه ها و 
بخش هایی باید در كنار هم قرار بگیرند تا در ابتدا 

حرف و هشدارها منتقل شود و بعد منتظر اتفاقات 
جدی باشیم؟

جهانگیر رها: رس��انه ها، روش��نفکران، س��من ها، 
هنرمندان، مدیران، مسئولان و همه مردم. از نظر من همه 
مسئولند. اینها همه باید در کنار هم قرار بگیرند تا بتوانند با 

لشکر تخریب مقابله کنند. 
بگذاری�د قدري هم ب�ه خود گروه و موس�یقي 
كه تولی�د مي كند بپردازی�م. ترانه در ای�ن نوع از 

موسیقی چه نقشی ایفا می كند و موسیقی در این 
میان چه كاره است؟

طاهرعلیرمضانی : ترانه رکن اصلی این نوع موسیقی 
است و موسیقی به عنوان همراهی کننده، قدرت و نیروی 
ترانه را چندین برابر می کند و باعث می شود حرف موجود 

در ترانه برای شنونده ملموس تر باشد.
جهانگیر رها: ترانه، شکلی از گفتار است که می تواند 
میان نخبگان، روشنفکران و اقش��ار مختلف در سطوح 
پایین و بالا به یک زبان مش��ترک تبدیل ش��ده و آیینه 
مطالبات روز جامعه باش��د. به طور تاریخی »ایرانی ترین 
سپهر اندیش��ه سیاس��ی- اجتماعی در ایران شعر بوده 
است« و ترانه های آزاد به عنوان مردمی ترین شکل شعر، 
به دور از هرگونه تکلف و مصلحت اندیشی های معطوف 
به قدرت، همیشه گزارشگر درد بوده و هستند. ترانه یک 
منبع سوخت است که با احتراق موسیقی فعال می شود. 

گروه شما نه تنها به مسأله محیط زیست بلكه به 
جنگ، قتل و آدم ربایی هم واكنش نش�ان داده. این 
واكنش ها از چه بینش و دریافتی نش�أت می گیرد؟ 

می خواهید    موزیسین های كنشگری   باشید؟
جهانگیر رها: ما خود را شهروندان یک سیاره می دانیم 
که عرصه کنش��گری مان فعلا محدود به ایران است، با این 
وجود اما نس��بت به کل سیاره حساس��یم. از نظر من و ما 
چیزی به اس��م س��رزمین انتزاعی وجود ن��دارد. دختران 
چیبوک در نیجریه خواهران ما هستند و »ملاله« پاکستانی 
نیز همین طور. ما به وج��د می آییم وقتی می بینیم چطور 
»ملاله« دختر پانزده ساله پشتون، با قلم و کاغذ در مقابل 
طالبان می ایستد و دنیا را ش��رمنده می کند. میانمار، غزه، 
عراق، کوبانی، یمن، افغانستان و لیبی، اینها درد مشترک 
انسان است. ما نمی توانیم کنشگران جهانی نباشیم، چراکه 
مفهوم س��یاره ای خود را از دس��ت می دهیم. ما اول انسان 

هستیم. بعد ایرانی و اروپایی و آفریقایی و... 
آرش: به نظر من هم این مس��ائل جدا از هم نیستند و 
با هم درتعامل اند. انجام یکی از آنها منج��ر به روی دادن 
دیگري مي ش��ود. قتل و آدم ربای��ی در درازمدت جامعه 
و محیط زیس��ت را هم از بین می برد. از س��وي دیگر این 
ناب��ودی محیط زیس��ت و از بین رفتن اخلاق اس��ت که 
انسان ها را قاتل و آدم ربا می کند. ترانه های خورشید سیاه 
شاید به نوعی )و ظاهرا( محیط زیستی تلقی شود اما این 
ترانه ها فقط بخشی از ماجراست. درست مثل یک فصل 
از کتاب. ما به عنوان یک گروه موسیقی بخشی از اتفاق را 
تعریف می کنیم. نتیجه گیری از آن به عهده شنونده است. 
به عنوان مثال قاتلی که وص��ف او در ترانه »خرس قطبی 
س��میرم« آمده تا ابد در جنگل نخواهد ماند. او در پایان 
همان روز به شهر و به میان مردم برگشته و وارد اجتماع 
شده است. ش��نونده هرگز نباید محیط زیست را از بقیه 

مشکلات جامعه جدا بداند.
طاهرعلیرمضان�ی: م��ا آرزو داریم موزیس��ین های 
کنشگری باش��یم بنابراین تا جایی که می توانیم به تمام 

مسائلی که پیرامونمان می گذرد واکنش نشان می دهیم.
از اولی�ن روز كنار ه�م بودن تا ح�الا كه دومین 
آلبومت�ان منتش�ر ش�ده بیش�تر با چه مس�ائل 
محیط زیستی مواجه ش�ده اید. درباره این مسیر 

صحبت كنید...

جهانگیر رها: روز اول که خورش��ید س��یاه را شروع 
کردیم، فکر نمی کردیم به جایی برسد که حالا بعضی ها 
فکر می کنند ما سخنگوی محیط زیست هستیم!  ای کاش 
می توانستیم باشیم ولی نیستیم. گاهی کسانی از جاهای 
مختلف به ما پیام می دهند که در فلان منطقه بومی، فلان 
گونه گیاهی یا جانوری درحال انقراض است، تو را به خدا 
کاری کنید. یا فلان منطقه دارد نابود می ش��ود چرا برای 
این فاجعه آهنگی نمی سازید؟ این پیام ها باعث می شود 
که ما بفهمیم چه مسئولیت س��نگینی بردوش داریم و 
با این حال می دانیم توان ما محدود اس��ت. مگر ما چقدر 
می توانیم مش��کلات مختلف را در ترانه هایمان انعکاس 
دهیم؟ واقعیت آن اس��ت که خودم��ان هم به عنوان یک 
گونه هنری معلوم نیست بتوانیم سرپا بمانیم یا نه. آیا وجه 
درخشان خورشید سیاه قالب خواهد شد یا وجه تاریک 
آن؟ شاید سیاه چاله انقراض، ما را هم ببلعد پیش از آن که 

تکثیر شویم. 
آلبوم آخر و قطعات و ترانه هایی كه تقریبا برای 
همه ما قابل درک هستند. از این نگاه و این حضور 

بگویید...
طاهرعلیرمضان�ی: تولی��د ی��ک آلبوم موس��یقی 
هزینه های زیادی دارد که ما با توجه به این که تمام کارهای 
آن را خودمان انجام می دهیم، به سختی آن را تأمین کرده  
و به مرحله انتشار می رس��انیم. اما مرحله انتشار و ارایه به 
بازار و تبلیغات آن نیز خوانی دیگر است و تا وقتی حامی 
مالی نداشته باشیم تقریبا این کار از دست ما خارج است. 
اما  خوشحالیم که با پیگیری هایی که آقای محمد درویش 
داشتند و حمایت های س��امان گلریز و کافی شاپ »امیر 
شکلات« توانستیم حدودا هفت ماه پس از اخذ مجوز آلبوم 
»اشک سیاه« آن را منتشر کنیم و مثل آلبوم قبلی گروه 
)به نام »خرس س��یاه بلوچی«( دو سال منتظر انتشار آن 
نبودیم. همان طور که می دانید آلبوم خرس سیاه بلوچی 
 سال 1390 آماده انتش��ار بود که اسفند 1392 بالاخره با 

حمایت آقای سامان گلریز منتشر شد. 
جهانگیر ره�ا: ما وامدار ادبیاتیم، چه کلاس��یک، چه 
مدرن. مختصات ملودیک زبان بومی را می شناسیم و بر این 
مبنا به تلفیق شعر و ملودی می پردازیم. روند توالی نت ها را، 
از ردیف آواز ایرانی می گیریم و موتیف های ملودیک غربی 
را به کلام فارسی تحمیل نمی کنیم؛ اما از وجوه تکنیکال 
غربی برای تشدید فریادهای شرقی خود بهره می گیریم. در 
بستر انواع موسیقی های روز دنیا، می توان و باید فارسی را با 

لحن فارسی خواند. 
اساس��ا خورشید سیاه انرژی هس��ته ای خود را از واژه ها 
می گیرد و ش��عر را تا شعاع موسیقی گس��ترش می دهد. 
بدان گونه که موسیقی، ادامه ش��عر است و سولوی گیتار 
ترجمان خواننده به زبانی دیگر. بر همین مبنا چگونگی بیان 
و تلفیق شعر و ملودی در کار این گروه اهمیت بسزایی دارد. 
خورشید سیاه خود را مرهون ادبیات به مثابه برترین شکل 
گفتار و نوش��تار می داند. ادبیاتی که بی  واسطه و بلافاصله 
رنگ وبوی کنش سیاس��ی- اجتماعی به خود می گیرد. از 
موسیقی برای موس��یقی پرهیز کرده و شنونده را به شعر 
ارجاع می دهد. اجرای خواننده، بی شباهت نیست به نوعی 
نقالی مدرن. خورشید سیاه، انرژی نهفته در ترانه ای است 
که با احتراق موسیقی رها می شود. برای طلوع کردن، افق 
خود را  خلق می کند، ادبیات خود را می آفریند. برای تابیدن 
از پش��ت کوه بالا نمی آید، تونل می زند. زیرس��اخت های 
جهان سومی خودش را دارد. مخاطب حاضر و آماده ندارد، 
مخاطب خاص خود را خلق می کند. خورشید سیاه ترنم 

نیست، طعنه است. آواز نیست، طنین انقراض است. 
به نظر ش�ما آیا كاری از دست سمن ها و گروه های 
مثل ش�ما برمی آید؟ آیا در طول همه این س�ال ها 
مسئولان عزم جدی برای كنترل مشكلات و بهبود 

وضع داشته اند؟
طاهرعلیرمضانی: هر کنش و واکنش��ی تأثیر خود را 
دارد و حتما این گونه فعالیت ها تأثی��ر دارد، کم یا زیادش 
مشخص نیست، اما بی تأثیر هم نیست. متاسفانه در کشور 
ما مس��ائل به گونه اي به هم گره خورده اند که می توان در 
تمام آنها رد پای مشکلات دیگر را نیز دید. مثلا در مسائل 
و مش��کلات محیط زیس��تی می توان مسائل سیاس��ی، 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حتی ورزشی! را نیز دید که 
هر گوشه ای از آنها هم با مس��أله دیگری گره خورده است. 
نمی توانم بگویم مسئولان عزمی داشته اند یا نه! تا چه برسد 
به آن که درباره جدی یا غیرجدی بودن آنها سخن بگوییم. 
اما چیزی که می توانم بگویم این اس��ت که در دوره ای که 
خانم ابتکار روی صندلی ریاس��ت سازمان محیط زیست 
نشس��ته اند، اوضاع کمی بهتر از قبل ش��ده و دریچه های 

امیدی گشوده شده اند.
جهانگیر رها: سمن ها، اگرچه مستمند و بی نفوذ هستند 
اما موثرند. اگرچه کم تجربه اند، اما پخته می شوند. سمن ها 
باید کادرسازی کنند و دور از احساس گرایی، کار تشکیلاتی 
کنند. آرمان گرایی محض راه به جایی نمی برد. باید سیاست 
داشت و دیپلماس��ی به خرج داد. پیروزی نهایی با کسانی 
اس��ت که ادبیات برتری دارند. مس��ئولان گاه��ی از درک 
پدیده های اجتماعی و زیست محیطی عاجز بوده و هستند. 
به همین خاطر اس��ت که معتقدم، یک��ی از وظایف اصلی 
سمن ها این است که پلی باشند میان مسئولان و واقعیت ها. 
از نظ�ر ش�ما مهم ترین مس�ائلی كه م�ا درمورد 
محیط زیست با آن مواجه هستیم و حركت در این 

مسیر را با مانع مواجه می كند، چه موردی است؟
جهانگیر رها: من نمی دانم مشکل اصلی چیست. نه در 
تخصص ما اس��ت و نه در توانمان. ما از دریچه هنر به دنیا 
نگاه می کنیم و درد را فریاد می کشیم. کار هنر این است که 
آینه ای در برابرتان بگذارد. هنر به شما می گوید شعار ندهید، 
ش��لوغ نکنید، یک چیزهای��ی در یک جاهایی می لنگد، 

بگردید پیدایشان کنید!
طاهرعلیرمضانی: به نظر من یکی از مهم ترین مسائلی 
که برای حل مشکلات محیط زیستی با آن مواجه هستیم 
و حرکت در این مسیر را با مانع مواجه کرده، دروغگویی و 

سودجویی برخي افراد است. 
حرف دیگ�ری ك�ه ب�ه نظرت�ان بای�د در حوزه 

محیط زیست مطرح شود...
جهانگی�ر رها: محیط زیس��ت یعن��ی همین لحظه، 
همین ج��ا و همه جا. یعنی ی��ک خانه ته ی��ک کوچه که 

می رسد به خیابان های جهان. 
پای من تو انقضای آبی دریاچه گیره

داغ کردم، جوش آوردم، حال من رو به کویره 
زخم بستر دارم و غده زرد و نارسایی های سبز، 

رنگ خورشیدم سیاهه، توی دود و دم اسیره 

گفت وگو با اعضای »خورشید سیاه« نخستین بنَد محیط زیستی

خورشیدیکهنمیداندمیمیردیانمیمیرد

ما خود را شهروندان یك سیاره می دانیم كه عرصه كنشگری مان فعلا محدود به 
ایران است، با این وجود اما نس�بت به كل سیاره حساسیم. از نظر من و ما چیزی 
به اسم س�رزمین انتزاعی وجود ندارد. دختران چیبوک در نیجریه خواهران ما 
هس�تند و »ملاله« پاكس�تانی نیز همین طور. ما به وجد می آییم وقتی می بینیم 
چط�ور »ملاله« دخت�ر پانزده س�اله پش�تون، با قل�م و كاغذ در مقاب�ل طالبان 
می ایستد و دنیا را شرمنده می كند. میانمار، غزه، عراق، كوبانی، یمن، افغانستان 
و لیبی، اینها درد مشترک انسان است. ما نمی توانیم كنشگران جهانی نباشیم، 
چراكه مفهوم س�یاره ای خود را از دس�ت می دهیم. ما اول انس�ان هستیم. بعد 

ایرانی و اروپایی و آفریقایی و... 

بدون وجود مخاط�ب هیچ حرفی منتقل نمی ش�ود، به همین خاطر هم هس�ت 
كه سعی می كنیم مخاطب س�ازی كنیم. مخاطب برای ما بس�یار مهم است و اگر 
مخاطب خوبی داش�ته باش�یم می توانیم امیدوار باش�یم كه ه�م آهنگ های ما 
تأثیر بیشتری داشته باشند و هم كنسرت ها و آلبوم ما با فروش بیشتری مواجه 
شوند، تا شاید كمی از هزینه های سرس�ام آور تولید موسیقی جبران شود. اما با 
تمام ای�ن صحبت ها امروز بازه�م برایمان حرفمان مهم تر اس�ت. ما به مخاطبی 

احتیاج داریم كه حرفمان را بفهمد و با آن ارتباط برقرار كند.
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